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SPRĘŻYNKA



Z wielką przy jemnością przedstawiam kolejny numer na-
szej ulubionej Sprężynki,pisma Inst y tutu Prawa, Admi-
nistrac ji i Ekonomii. W kolejnym już numerze, omówi-
my minione w ydarzenia i nie t ylko. Rozpoczynamy nową 
serię „Poznaj swojego w ykładowcę”, czyli przybliżenie życio-
r ysu i osiągnięć w ybranego pracownika naukowego IPAIE. 

W t ym numerze sprawdzimy też, jak przebiegała rekrutac ja stu-
dentów na kierunki prowadzone przez nasz Inst y tut oraz zapre-
zentujemy „nadesłane” przez pracowników pocztówki z ich współ-
prac y zagranicznej. Zapraszam Was do zapoznania się z   cał ym 
numerem, w środku znajduje się wiele ciekawostek oraz krzyżówka!

Miłej lektur y!

Mateusz Nowak
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Od Redakcji

Kochani Czytelnicy! FOLLOW UP – 
- sposób na rozwój

Monika Witkowska 
Prawo III rok

Mateusz Nowak 
Redaktor Naczelny

z życia instytutu

Wr a z z  r ozp o c zę c ie m n o w e g o r ok u ak a d e mi c k ie -
g o d zia ł aln o ś ć w zn o w i ł o Ko ł o Nau ko w e St u d e n-
t ó w In s t y t ut u Pr aw a ,  Ad mini s t r a c ji  i  Eko n o mii  „F ol-
lo w UP ”.  Roz w ó j p a s ji,  ak t y w n a d zia ł aln o ś ć ,  p ozn aw anie 
n o w y c h o s ób o r a z d o sko n ale nie s w o i c h u mie ję t n o ś c i  t o t y l-
ko c zę ś ć ko r z y ś c i,  jak ie d a je ak t y w n o ś ć w r am a c h F ollo w UP. 

O KOLE :
Ko ło p ow s t ało 19.10.20 17 r.,  aby p o ł ąc z yć s t udent ów, k t ó -
r z y pr ag ną c z ynnie d ział ać. Pr ac a i  z a ang a żow anie je s t ok a-
z ją do zdoby w ania nowe j wie d z y or a z naby w ania c ennych 
w pr z y sz łości doś wiadc zeń.Ko ło naukowe or g anizuje szer eg 
w ar sz t at ów i  sp otk ań z pr ze d s t awicielami r óżnych d zie d zin 
nauk i or a z z pr ak t yk ami, a t ak że r óżnego r o d z aju w y s t ąpień 
public znych. C z łonkowie bior ą ud ział w konfer enc jach i  fe -
s tiw alach naukow ych or g anizow anych na t er enie k r aju. W r a-
mach Ko ł a or g anizow ane są t eż ciek awe w yd ar zenia m.in. w y-
ja zd do Zakł adu K ar nego w Wadowic ach, Sądu Najw y ż szego, 
c z y w y jście do K r ajowe j Szko ł y Sądownic t w a i  Pr okur at ur y.

PL ANY I PROP OZ YC JE …
W now ym r oku ak ademick im w Kole Naukow ym na s t ąpił y zmia-
ny. Zos t ał w ybr any now y z ar z ąd or a z w y łoniony Pr ze wo dnic z ąc y 
i  Wic epr ze wo dnic z ąc a Ko ł a. Now ym opiekunem Ko ł a zos t ał dr 
Damian Gil.  Ob e cni opiekunowie dr Anna Jur yk or a z dr Wojcie ch 
Macie je w sk i zos t ali  patr onami honor ow ymi Ko ł a „Follow UP ”.
Zmianie uleg ł a r ównież wer y f ik ac ja c z łonków Ko ł a or a z p o djęt o 
de c y z ję o sk r eśleniu z lis t y osób, k t ór e nie w yk a zują ż adne j d zia-
ł alności.  Ak t y wna d ział alność p oz w ala b owiem na u z y sk anie 
punk t ów br anych p o d uw agę w pr z y znaw aniu St yp endium Rek-
t or a.W planach p ojawił a się t ak że pr op oz yc ja w y ja zdu int eg r a-
c y jnego or a z w y ja zdu do Se jmu i  Tr ybunał u Kons t y t uc y jnego.
Jeżeli  je s t eś ak t y wną osobą, lubisz w y z w ania, 
chc e sz się r oz wi jać, z achę c amy do w zię cia ud zia-
ł u w na sz ych sp otk aniach i  pr z y ł ąc zenia się do Ko ł a.
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Kalendarium wydarzeń  
Instytutu Prawa, Administracji 

i Ekonomii

październik – grudzień 2019

PAŹDZIERNIK

8 
Siódme seminarium z cyklu Wszechnicy 
Edukacji Prawnej im. Hugona Kołłątaja 
pt. „Prawo wyborcze gwarantem 
demokratycznego państwa prawnego”

17 
„Ochrona danych osobowych w sektorze 
publicznym” III edycja konferencji 
naukowej pt. „RODO. Ogólne 
rozporządzenie o ochronie danych. Nowe 
wyzwania w zakresie ochrony danych 
osobowych”

19 
Seminarium pt. „Działalność podmiotów 
ekonomii społecznej na rzecz wsparcia 
rodzin osób przebywających w zakładach 
karnych na przykładzie działalności 
Stowarzyszenia „Piękne Anioły”

19 
„Zrozumieć przedsiębiorstwo społeczne. 
Chłopska Szkoła Biznesu z nakładką 
Ekonomia Społeczna”

19 
Nadanie tytułu Uczelni Przyjaznej dla 
Sprawiedliwego Handlu/ Fair Trade

20 
Warsztaty pt. „Dobre praktyki w 
organizacjach społecznych i w biznesie”

20 
Warsztaty pt. „Trening kreatywnego 
przedsiębiorcy”

21 
Rozgrywki o Puchar Rektora Uniwersytetu 
Pedagogicznego – Zarządzanie 
wirtualnym przedsiębiorstwem: Biuro 
rachunkowe

21 
Wykład pt. „Strategie marketingowe 
globalnych przedsiębiorstw a społeczna 
odpowiedzialność”

21 
Warsztaty pt. „Jak przygotować dobry 
wniosek o dotację na start w biznesie ze 
środków UE?”

22 
Wykład pt. „Współczesne wyzwania 
ekonomii społecznej”

22 
Wykład: Budowanie wiarygodności 
finansowej

GRUDZIEŃ

3 
Wampiriada 

11 
Projekcja filmu pt. „Nie jestem 
czarownicą” – Polska Fundacja dla Afryki

12 
Wykład pt. „Jak zmonetyzować pasje? 
Podróż sposobem na biznes” – Program 
„Summer Work & Travel”

LISTOPAD

8 
Warsztaty w ramach projektu 
„Przedsiębiorczy i społecznie 
odpowiedzialny obywatel” pt. „Co mogę 
zmienić w swoim otoczeniu – podejście 
marketingowe”

18- 25 
Tydzień Ekonomii Społecznej w ramach 
Światowego Tygodnia Przedsiębiorczości 

18 
Warsztaty pt. „Finansowanie ekonomii i 
przedsiębiorczości społecznej w Polsce 
i UE”

18 
Debata oksfordzka pt. „Ta izba twierdzi, 
że bez ekonomii społecznej nie ma 
dobrobytu” 

Na jakie gałęzie dzieli się 
Instytut Prawa,                         
Administracji i Ekonomii?
A. Prawo
B. Administracja
C.Ekonomia
D. Studenci (bo bez nas 
wszystko byłoby bez sensu) 
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CZYM JEST 
KONFERENCJA?

 
Liliana Podwika,  Katarzyna Racibor

Administracja I rok SUM, Administracja II rok

Większość studentów, a w szczególności Ci zaczynający swoją 
przygodę ze studiowaniem kojarzą je z eleganckimi spotkaniami naj-
większych osobistości świata nauki. Konferencje jednak nie skupia-
ją się jedynie na wystąpieniach samych profesorów, lecz gromadzą 
wszystkich ludzi zainteresowanych danym działem nauki. W zależ-
ności od wielkości i rodzaju tego wydarzenia możemy podzielić je na 
sympozja, kongresy, szkoły letnie/warsztaty, minikonferencje oraz 
najczęściej spotykane (tradycyjne) konferencje. Podczas tego typu 
spotkań wygłaszane są krótkie monografie lub wyniki badań nauko-
wych. W konferencji biorą udział prelegenci oraz publiczność. Dzięki 
możliwości zadawania pytań przez publiczność wydarzenie przestaje 
być monologiem występujących tam osób, a staje się czymś więcej. 
Podstawową częścią jest sesja wykładowa polegająca na wystąpie-
niach poszczególnych uczestników zakończona dyskusją z widownią. 

Ważną funkcję odgrywa tutaj moderator. To on czuwa nad prawidło-
wym przebiegiem całej imprezy, annosuje prelegentów, dyscyplinuje 
ich do przestrzegania limitu czasowego itd. Często podczas takich 
spotkań odbywają się również sesje plakatowe (wyniki badań w for-
mie plakatu/ autor odpowiada na pytania), panele dyskusyjne (wolna 
dyskusja kontrolowana przez moderatora) czy warsztaty (ćwiczenia 
pozwalające na dokładniejsze zapoznanie się z tematem referatu).

Instytut Prawa, Administracji i Ekonomii stwarza swoim studentom 
idealne warunki do rozwoju osobistego przez możliwości uczestnic-
twa w różnego rodzaju konferencjach naukowych, zarówno w roli 
biernego uczestnika, jak i prelegenta. Różnorodność tematyczna 
pozwala każdemu na znalezienie czegoś interesującego dla siebie. 

W ostatnim czasie IPAiE zorganizował między innymi konferencje 
pt.: „Ochrona danych osobowych w sektorze publicznym”, „Nego-
cjacje – Prawo – Demokracja. W 30 rocznicę wyborów czerwco-
wych”, „Rola reprezentantów stron w postępowaniach sądowych” 
-konferencja z cyklu Współczesne Problemy Wymiaru Sprawie-
dliwości IX, „Zmiany w Sądzie Najwyższym i ich wpływ na osta-
teczny wynik postępowań sądowych”, „Samorząd terytorialny 
wobec procesów centralistycznych. Perspektywa polska i mię-
dzynarodowa”, „Standardy przestrzegania praw człowieka w pol-
skim, europejskim i międzynarodowym prawie karnym i innych 
naukach penalnych”. Każde takie wydarzenie wiąże się z szeregiem 
wielu działań, które trzeba podjąć by spotkanie doszło do skutku. 

Studenci chętnie są angażowani w przygotowania konferencji co uła-
twia później samodzielną organizację konferencji studenckich. W 
kwietniu tego roku koło naukowe „Follow UP” oraz koło naukowe In-
stytutu Filozofii i Socjologii zorganizowało konferencję studencką pt.: 
„Postępowanie przygotowawcze – metody i specyfika działań”. Wyda-
rzenie było wielkim sukcesem i dowodem, iż studenci również są w sta-
nie zająć się przygotowaniem profesjonalnego wydarzenia, w którym 
brali udział, zarówno naukowcy, jak i praktycy dzielący się spostrze-
żeniami z pracy zawodowej związanej ściśle z tematem konferencji.

Student na konferencji

Czy warto brać udział w czymś takim? Czy istnieją jakieś korzyści z wy-
głaszania referatów na konferencjach? Poza profitami związanymi ze 
zgłębieniem swojej wiedzy student wygłaszając własną pracę ćwiczy 
publiczne wystąpienia oraz obycie w gronie bardzo wykształconych i                

Prace przedstawione na kon-
ferencjach są publikowane 

co daje późniejsze możliwo-
ści wykorzystania ich jako 

atutu w CV. Ponadto każda pu-
blikacja przeliczana jest na 

punkty do stypendium
• utytuowanych naukowo ludzi. Prace przedstawione na konferencjach 

są publikowane co daje późniejsze możliwości wykorzystania ich 
jako atutu w CV. Ponadto każda publikacja przeliczana jest na punk-
ty do stypendium, jak również punkty do ewentualnego otworzenia 
przewodu doktorskiego i uzyskania kolejnego stopnia naukowego.

Relacja Katarzyny Racibor, studentki, która uczestniczyła w kon-
ferencji

W dniu 9 grudnia 2019 r. W kampusie UEK, odbyła się międzyuczel-
niana konferencja naukowa, organizowana przez Koło Naukowe 
Prawa „Schola Legem” pod tytułem „RODO w kontekście najnow-
szych regulacji unijnych”. Konferencję te zaszczycili swoją obecno-
ścią pracownicy naukowi Uniwersytetu Ekonomicznego w Krakowie 
oraz Inspektor Ochrony Danych na UEK mgr Anna Dąbrowska - Wa-
śniowska. Na konferencji nie zabrakło również przedstawicieli na-
szego koła Follow UP w postaci Prezesa Koła Mateusza Kozuba oraz 
prelegentki Katarzyny Racibor. Wysłuchaliśmy ciekawych przemó-
wień zarówno pracowników naukowych, którzy w swoich wystąpie-
niach bazowali na doświadczeniach zawodowych, jak i studentów, 
z czego każdy poruszył inny temat związany z problematyką RODO.  
Wśród prac pojawiły się takie tematy jak: Prawo do bycia zapo-
mnianym, RODO w kontekście stron internetowych, RODO w kon-
tekście biur rachunkowych, czy też kary administracyjne w RODO. 

Konferencje i różne wydarzenia naukowe są nieodłącznym elementem 
kariery naukowej. Myślimy, że warto na nie chodzić z wielu względów. 
Na pewno warto się rozwijać, a nie popełnia błędów ten, co nic nie robi.

  

Sercem Katedry Ekonomii                    
i Polityki Gospodarczej jest?                    
A. Prof. J. Pach 
B. Prof. J. Pach
C. Odpowiedź a ib jest                          
poprawna

studia od a do z
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Z ERASMUSEM W ŚWIAT!

 
Dominika Cieślar 

Ekonomia społeczna I rok SUM

Student to bardzo ciekawy okaz, nie do koń-
ca w pełni zdefiniowany, niemieszczący się 
w żadnych sztywnych ramach, częstokroć 
bywający ponad, poniżej, albo poza pra-
wem. Studentem można być nietuzinko-
wym, grzecznym, miłym, (nie)ogarniętym, 
ambitnym, zbuntowanym albo niedoinfor-
mowanym i w związku z tym ostatnim, słu-
żę pomocą. Co zrobić, by za granicę wyje-
chać i na emigracji jakiś czas pomieszkać? 

Zapraszam do lektury na temat pro-
gramu Erasmus+. Wychodząc naprze-
ciw waszym oczekiwaniom, sama 
zadałam pytania osobom, które Era-
smusem się zajmują, koordynują oraz 
tym, które same skorzystały z wyjazdu.

Po przebyciu bardzo rzetelnej i prze-
miłej rozmowy z Panią Anną Brońką, 
która na naszej Uczelni bezpośrednio 
zajmuje się wyjazdami studentów w ra-
mach programu Erasmus+, przemycam 
potrzebne i ważne informacje dla chcą-
cych ubiegać się o wyjazd za granicę. 

Czym jest program Erasmus+ i do kogo 
jest skierowany?

Program skierowany jest głównie dla stu-
dentów (semestralny wyjazd), ale również 
dla pracowników zarówno dydaktycznych, 
jak i administracyjnych (wyjazdy szkole-
niowe, dydaktyczne – krótkoterminowe). 
Każdy student, który ukończył I rok stu-
diów może skorzystać z tego programu.

Jak pokrótce przebiega proces rekrutacji?

Na początku roku kalendarzowego pro-

wadzimy rekrutację na cały rok akade-
micki  (zarówno na I, jaki II semestr). 
Trwa ona, mniej więcej, miesiąc, w tym 
czasie służymy studentom pomocą i 
radą w wyborze uczelni oraz przyszłych 
przedmiotów. Rozwiewamy wszelkie 
wątpliwości. Wszystkie informacje moż-
na znaleźć na naszej stronie: www.bwm.
up.krakow.pl oraz na stronie Agencji Na-
rodowej pod adresem: www.frse.org.pl

Jakie kierunki studenci wybierają naj-
chętniej i najczęściej? 

Najczęstszymi wyborami studentów są 
kraje południowe, takie jak: Hiszpania, 
Portugalia czy Włochy, coraz częściej 
też, (ale to raczej jako drugi, albo trzeci 
wyjazd z kolei) studenci wyjeżdżają do 
Skandynawii, gdzie mogą pogłębić swoją 
wiedzę i nabyć bardzo fachowe i solidne 
przygotowanie do przyszłego zawodu. 

Dlaczego studenci tak rzadko korzystają 
z możliwości wyjazdu? 

Wydaje mi się, że wielki wpływ ma nasz 
polski „kompleks językowy”. Nie wyjeżdża-
my, bo boimy się, że sobie nie damy rady. 
Może wynikać to również z niezbyt wyso-
kiego stypendium. Dużo studentów jest 
ponadto bardzo przywiązanych do rodziny, 
do miejsca i trudno jest im się z nim rozstać.

Jeżeli mogłaby Pani zachęcić przyszłych 
lub obecnych studentów do korzystania 
z programu, co by im Pani powiedziała? 

Żyjemy w takich czasach, że nie ma granic 
i po prostu trzeba się ruszyć i pojechać. 
Niestety nic samo nam z nieba nie spadnie 
i trzeba wziąć los w swoje ręce i otworzyć 
się trochę na świat. Takie wyjazdy uczą 
samodzielności, gospodarności i zarządza-
nia własnymi pieniędzmi. Nie znam osoby, 
która powiedziałaby, że taki wyjazd nic nie 
wniósł do jej życia. Studenci wracają od-
mienieni, pewni swoich zdolności języko-
wych i bardziej świadomi. W ogóle zmienia 
się im perspektywa. Także nie widzę innej 
opcji jak tylko ruszyć w świat i zadziałać! 

Bardzo serdecznie dziękuję za rozmowę

A jak wygląda wyjazd z perspektywy 
studenckiej? Rzućcie okiem na wy-
wiad przeprowadzony ze studentką, 
obecnie absolwentką administracji w 
IPAiE, która II roku postanowiła poje-
chać do Włoch!.

Wywiad z Kingą Wąchałą, absol-
wentką administracji w IPAiE

Jak u Ciebie wyglądał proces rekruta-
cyjny? 

Cały proces rekrutacyjny był do-
syć szybki. Złożyłam wniosek,                                                    
a później mieliśmy ogólne spotka-
nie organizacyjne dla wszystkich 
osób ubiegających się o wyjazd.

Czy test potwierdzający Twoje kwali-
fikacje z języka angielskiego był trud-
ny?

Egzaminem była po prostu luźna roz-
mowa z dyrektorem i dwoma lekto-
rami uczącymi języka angielskiego 
na naszej Uczelni. Nic strasznego. 

Czy byłaś w stanie utrzymać się jedy-
nie za pieniądze z grantu?

Jeżeli chodzi o finanse to większość 
pieniędzy wydawałam na mieszka-
nie. Mniej więcej wystarczało mi na 
wszystko. Jedzenie też nie było jakieś 
bardzo drogie, więc dało się przeżyć. 

Czy Twoje umiejętności językowe po-
prawiły się?

Oczywiście, że tak. Zyskałam więk-
szą pewność siebie i większą swo-
bodę w mówieniu po angielsku. 

Czego nauczył Cię ten w yjazd?

Nauczył mnie wielu rzeczy, któ-
r ych do tej por y nie znałam na stu-
diach. Prócz tego szacunku do innych 

Studia to więcej niż samo stu-
diowanie… to przede wszyst-
kim poznawanie siebie, po-

szerzanie swoich horyzontów, 
uczestniczenie w różnego 

rodzaju akcjach, warsztatach, 
kursach, to wreszcie prze-

kraczanie granic i wyjazd za 
granicę! 



osób o odmiennych narodowościach i 
tego, że niezależnie od w yznawanych 
poglądów, rasy czy narodowości czło-
wiek jest wartościową istotą. Zdobyłam 
dużą wiedzę o tym, że świat jest mały.

Poznałaś jakichś ciekaw ych ludzi lub na-
wiązałaś nowe kontakty?

Poznałam bardzo dużo ludzi z przeróż-
nych narodowości, któr ych nie zapo-
mnę do końca życia. Sporo osób poma-
gało mi w sprawach organizacy jnych, 
więc nie pozostawałam sama z pro-
blemami. Doświadczyłam wielkiej so-
lidarności i pomocy ze strony innych. 

Jakie ciekawe miejsca zwiedziłaś w mię-
dzyczasie?

Podczas w y jazdu zwiedziłam Wyspę Elbę, 
która była dla mnie jak raj na ziemi. Byłam 
we Florencji, w Pizie. Zwiedziłam bardzo 
wiele muzeów, w któr ych poznawałam 
historię wielu włoskich miast. Wyszłam z 
założenia, że skoro jestem tak blisko, to aż 
żal nie skorzystać z tej możliwości. Oczy-
wiście nie brakowało też czasu na zabawę.

Jakie są Twoje odczucia związane z w y-
jazdem? Co cennego program Erasmus 
wniósł do Twojego życia? Może jakiś ko-
lejny w yjazd?

Z w y jazdu w yniosłam bardzo dużo pozy-
tywów, pomimo że czasem bywało stre-
sująco. Zdecydowanie skorzystałabym z 
takiego w y jazdu znowu. Teraz planuję w y-
jechać na zagraniczne praktyki, już jako ab-
solwentka. Czas na podbój now ych lądów. 

Jeśli miałabyś zachęcić przyszłych stu-
dentów do skorzystania z tego progra-
mu, co byś im powiedziała? 

Moja wiadomość do tych, którzy się zasta-
nawiają czy jechać na Erasmusa, czy nie. 

ZDECYDOWANIE JECHAĆ! 

To jest wielka szansa, która może się 
więcej nie powtórzyć. Warto więc ją 
w ykorzystać i sprawdzić samego sie-
bie, swoją siłę charakteru i otwartość. 
Taki w y jazd pozwala przezw yciężyć 
lęk przed nieznanym, dodaje bardzo 
dużo pewności siebie no i można cał-
kiem nieźle w yćwiczyć język angielski.

Bardzo serdecznie dziękuję za rozmowę.
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Na jaki program kulinarny podczas 
swoich wykładów powołuje się 
Doktor Nowak? 
A. Kuchenne Rewolucje
B. Hell’s Kitchen
C. Master Chef 

Jaka jest główna przyczyna palenia             
papierosów                                         
                                 

przez studentów?
A. Stała presja wywierana na studentów
B. Permanentna nauka
C. Niewyobrażalne liczby prezentacji 

Na przykładzie czego Doktor Czyżew-
ska wyjaśnia trudne i skomplikowane                 
zagadnienia dot. finansów?
A. Piesków
B. Koników
C. Kotków

W IPAIE pełnomocnikiem i koordynatorem 

programu jest 

dr Karol Bieniek, 

który również mocno zachęca do korzystania 

z wyjazdu na Erasmusa. W przypadku 

wątpliwości czy pytań, służy pomocą

Co zabierać na każde zajęcia Doktor 
Podgórskiej-Rykały?   
A. Uśmiech na twarzy
B. Prowiant i melisę
C. Długopis i zeszyt



7

Demon socjologii opętał mnie, gdy poznałam 
teorię Pierra’a Bourdieu i zrozumiałam jak 

funkcjonuje świat społeczny...
• Rozmowa z Panią Doktor Hanną Dębską

 
Patrycja Skowrońska 

Prawo IV rok

Dlaczego zdecydowała się Pani na karierę 
naukową? Jakie były jej początki?

Odpowiedź jest złożona. To nie jest tak, że 
tego typu decyzje są podejmowane w jed-
nym, konkretnym momencie. Praca naukow-
ca była niespodziewaną, aczkolwiek nie-
uniknioną konsekwencją. Oczywiście, jako 
socjolożka wszystko to sobie już przeanali-
zowałam. Uwielbiałam się uczyć (najbliżsi 
żartują, że wszystkiego i nawet kilka razy tego 
samego). Z domu rodzinnego wyniosłam dys-
pozycje sprawiające, że dobrze czułam się w 
instytucjach szkolnych (nakłoniłam rodziców, 
aby pozwolili mi iść do szkoły rok wcześniej z 
koleżanką). 

Miałam wyćwiczoną pamięć (wtedy dużo słu-
chało się z kaset, do dziś najwięcej wynoszę z 
ustnych przekazów), dzięki czemu z łatwością 
zapamiętywałam dowolne informacje, więc 
na studiach prawniczych szybko odkryłam, że 
mam zadziwiająco dużo czasu. Realizowałam 
więc różne pasje: tańczyłam rock’n’rolla, stu-
diowałam śpiew i język hiszpański, czytałam 
psychologiczne książki. Potem na studiach 
z socjologii organizowałam spotkania dla 
koleżanek z roku, na których tłumaczyłam 
teorie socjologiczne, przygotowując je do 
egzaminów. Szybko też zaczęłam wykładać. 
Poza prowadzeniem ćwiczeń na UJ-ocie jako 
doktorantka, pracowałam na Politechnice, a 
przez chwilę nawet na UP. Pamiętam też wy-
raźnie dwa formujące momenty. Kiedy byłam 
na trzecim roku studiów na proseminarium 
przygotowałam referat o poglądach na prawo 
Leona Petrażyckiego. Po jego wygłoszeniu, 
Profesor zaproponował mi poprowadzenie 
wykładu o Petrażyckim w jego imieniu. To 
było przełomowe. 

Miałam 21 lat. Poczułam, że jestem tam gdzie 
powinnam być, że dobrze się czuję się w roli 
wykładowcy. I zaczęła kiełkować we mnie 
myśl, czy aby na pewno dotychczasowe po-
mysły na drogę zawodową są właściwe. De-
mon socjologii opętał mnie kilka lat później, 
gdy robiąc doktorat z nauk prawnych, ale bę-
dąc wciąż na studiach z socjologii, poznałam 
teorię Pierra’a Bourdieu i zrozumiałam jak 
funkcjonuje świat społeczny. To było jak ob-

jawienie: znalazłam odpowiedzi na pytania, 
które nurtowały mnie od wielu lat, zrozumia-
łam jak wiele jeszcze muszę się uczyć, stąd 
studia doktoranckie z socjologii. W prawni-
czych brakowało mi odpowiedzi na pytanie 
o naturę człowieka i świata. Był we mnie też 
jakiś bunt, coś z chęci demaskacji prawa. On 
do tej pory pozostał niezmienny.

Czy zdarzyło się, że chciała Pani zrezygno-
wać ze swojej kariery? Czy praca np. w kan-
celarii nie byłaby ciekawsza pod różnymi 
względami, mając na uwadze szczególnie 
Pani prawnicze wykształcenie?

W moim przypadku to droga naukowa była 
rezygnacją z prawniczej profesji. Od dzieciń-
stwa byłam przekonana, że będę wykonywać 
zawód mojego ojca – sędziego, ale w pewnym 
momencie stało się już jasne, że to nie dla 
mnie. 

Najpierw skierowałam się z dogmatyk praw-
niczych (byłam dobra z prawa karnego), ku 
naukom społecznym (jedyną katedrą na WPiA 
UJ była Katedra Socjologii Prawa), potem (rów-
nież dzięki mojemu mężowi) ku socjologii kry-
tycznej, wreszcie (z konieczności badawczej i 
braku narzędzi) ku geometrycznym metodom 
analizy statystycznej. Proszę sobie wyobrazić 
uczenie się matematyki po tylu latach! Jestem 
wytrwała, jak sobie postanowię, że coś zrobię, 
czegoś się nauczę, to robię to tak długo, aż się 
uda. Na rzeczy wyjątkowe warto czekać. A ze 
względu na to, że dotychczas próbowałam 
wielu, to mogę powiedzieć, że okres prób i po-
szukiwań mam już za sobą. 

Nie wyobrażam sobie jak praca w kancelarii 
mogłaby być ciekawsza niż praca twórcza: 
czytanie (i dreszcz odkrywania wciąż czegoś 
nowego), zadawanie pytań (i dziwienie się), 
nieustanne studiowanie, projektowanie badań 

i kryzysy twórcze związane z nimi i samym pisaniem, 
wreszcie zaś, nieodłącznie z pracą naukową związa-
ne, podróże?

Co było i jest najtrudniejsze w Pani karierze? Kto 
lub co było dla Pani motywacją?

Najtrudniejsze okazało się przeciwstawienie się do-
tychczasowemu obrazowi, temu jak widzieli mnie 
inni gracze pola naukowego, że użyję terminologii 
Bourdieu. Ze względu na swoje artystyczne pasje, 
szczególnie śpiew – długo nie byłam postrzegana 
jako osoba, która może realnie poświęcić się karierze 
naukowej. To się definitywnie skończyło po odebra-
niu nagrody za najlepszy doktorat z nauk prawnych 
w Polsce. Spotkałam się również z dyskryminacją ze 
względu na płeć, ale na szczęście to tylko motywo-
wało mnie do dalszej pracy. 

Pyta Pani co dziś jest najtrudniejsze. Mówiąc znów 
językiem Bourdieu, socjolog „ponosi ryzyko, że 
zostanie uznany za osobę <<puszczającą farbę>> 
o świecie społecznym, który bada. Ujawnia to, co 
często jest w społeczeństwie tematem tabu, więc 
powinno pozostać w ukryciu”. To co robię prowadziło 
i prowadzi niejednokrotnie do niezrozumienia, ale 
nierzadko też oburzenia ze strony prawników. Trud-
no im przyjąć, że metody socjologiczne pozwalają 
mi na wgląd w pewne struktury, które dla nich wola-
łyby pozostać magią społeczną. Ale wiem też, że im 
bardziej się przeciwstawiają, tym głębiej docieram 
do prawdy i to jest moją jedyną motywacją – dowie-
dzieć się czegoś, co o tym świecie społecznym jesz-
cze nieodkryte. Zbadać coś co nie zostało jeszcze w 
pełni zbadane.

Czy jest coś o czym szczególnie Pani marzy poza 
dalszym rozwojem kariery?

Może rozczaruję Panią, ale raczej nie. Moja praca 
zapewnia mi możliwość w zasadzie niepohamo-
wanego rozwoju, odkrywania wiedzy i podróży. To 
oczywiście jest wymagające i pochłania czas. Może 
gdybym miała go więcej, wróciłabym na lekcje śpie-
wu klasycznego?

Czy w tak aktywnym życiu znajduje Pani czas na 
życie prywatne?

Dzielimy z mężem naukową pasję, także nie ma z 
tym kłopotu. Mam też kilkoro przyjaciół.

„Kiedy podjęłam się bycia 
naukowcem nigdy już tego 
nie żałowałam. Przeszłam 
długą, świadomą drogę do 
tego kim dziś jestem – do 

bycia krytyczną socjolożką 
prawa”

Z życia instytutu
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Wszechnica Edukacji 
Prawnej im. Hugona 

Kołłątaja - 
- kolejny wykład!

Daria Barańska 
Prawo IV rok

8 października 2019 roku odbyła się już 7. edycja seminarium z cyklu 
Wszechnicy Edukacji Prawnej im. Hugona Kołłątaja pt. „Prawo wyborcze 
gwarantem demokratycznego państwa prawnego”. Gościem tym razem 
był Pan Wojciech Hermeliński, Sędzia Trybunału Konstytucyjnego w sta-
nie spoczynku oraz były przewodniczący Państwowej Komisji Wyborczej. 

W dyskusji z Panem sędzią wzięli udział wykładowcy akademiccy, 
Pan dr Damian Gil, Pan dr Bogumił Naleziński, Pani dr Urszula Kosie-
lińska-Grabowska oraz Pan dr Ariel Mucha, jak również studenci na-
szego Instytutu, którzy licznie skorzystali z okazji zadawania pytań 
na tak ważny temat, jakim są wybory w demokratycznym państwie. 
Szanowny mówca interesująco oraz wyczerpująco odpowiadając na 
pytania, przedstawił problematykę dotyczącą prawa wyborczego.

Pytania kierowane do gościa dotyczyły zagadnień związanych z praktycz-
nymi elementami procesu wyborczego, sensownością wprowadzenia gło-
sowania przez Internet, czy przymusu głosowania, kwestii równości w pra-
wie wyborczym oraz głosowania obywateli za granicą naszego państwa. 

Seminarium spotkało się z wyjątkowo dużym zainteresowaniem, uczest-
niczyło w nim około 200 osób, w tym zaproszeni goście, m.in. Pan dr 
Marcin Sala-Szczypiński, dziekan Okręgowej Rady Radców Prawnych w 
Krakowie i jednocześnie nasz pracownik. Wydaje się, że spore zainte-
resowanie związane było poniekąd z datą spotkania – kilka dni później, 
tj. 13 października odbyły się w naszym kraju wybory parlamentarne. 

Rekordowa rekrutacja 
do IPAIE

Dariusz Cherjan
Prawo III rok, Pedagogika społ.- opiek. z pedagogiką szkolną III rok

Z życia instytutuZ życia instytutu

Ze s t at y s t yk Biur a Rek r ut ac ji  UP w ynik a, że t egor o c zna r e -
k r ut ac ja na tr z y pr ow ad zone pr zez na sz Ins t y t ut k ier un-
k i:  pr awo, adminis tr ac ja i  ekonomia sp o łe c zna ok a z ał a się 
og r omnym sukc e sem! Analizując d ane z os t atnich 3 lat,  moż-
na śmiało p owie d zie ć, że najwięk sz ym z ainer e sow aniem 
cie sz y się niepr zer w anie Adminis tr ac ja s t ac jonar na. W p o -
r ównaniu do r ek r ut ac ji  w r oku 20 18, lic zba z ar e je s tr ow anych 
k andyd at ów na s t udia adminis tr ac ji  I  s t opnia z więk sz y ł a się 
blisko o 50%! W t ym r oku z ar e je s tr ow aliśmy a ż 50 1 k andyd a-
t ów, z k t ór ych je dnak t ylko 98 zos t ało pr z y jęt ych na s t udia. 

Pr ow ad zona pr zez IPAIE Ekonomia je s t je dną z nie wie -
lu w k r aju, k t ór a konc entr uje się na k we s tiach z wią z a-
nych z ekonomią sp o łe c zną, z uw ag i na c o, r ównież bud zi 
sp or e z aint er e sow anie wśr ó d p ot enc jalnych k andyd at ów. 
Na s t udia ekonomia sp o łe c zna I  s t opnia w 20 19 r oku z a-
r e je s tr ow ało się,  a ż o 153 osoby wię c e j w p or ównaniu do 
r oku p opr ze dniego, gd zie pr z y jęt ych zos t ało 79 osób. 

Popular nością cie sz y się r ównież na sz najnow sz y k ier unek : Pr a-
wo, w k t ór ego r oz wi janie z r oku na r ok ang a żuje się c or a z wię -
c e j pr ak t yków i t e or e t yków t e j dy sc ypliny. D owo dem na t o je s t 
f ak t,  że s y s t emat yc znie w zr a s t a lic zba chętnych. Niebawem 
bę d ziemy mogli p oszc z ycić się pier w sz ą g r upą absolwent ów!



9

Pocztówki 
ze współpracy zagranicznej

Agnieszka Sokołowska 
Prawo III rok

Dr Małgorzata Kmak, Dr Beata Pawlica, Dr Marek Stych

Pani Małgorzata Kmak, Pani Beata Pawlica i Pan Ma-

rek Stych w ramach programu Erasmus+ mieli okazję 

poprowadzić wykłady w Turcji, na Uniwersytecie w 

Ankarze. 

Dr Joanna Podgórska-Rykała

Pani Doktor Joanna Podgórska-Rykała odwiedziła w 

ramach stypendium naukowego piękny Wydział Prawa 

Uniwersytetu w Foggi we Włoszech w regionie Apulia. 

Mimo, że ten pobyt trwał tylko kilka dni Pani Doktor 

wróciła bogata o nowe doświadczenia. Po więcej zdjęć 

zapraszamy na Facebookową stronę Instytutu.

Z życia instytutu
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Dr Hanna Dębska

Pani Doktor Hanna Dębska odbywała czterotygodniowy 

staż naukowy na Brown University w USA, gdzie m.in. 

wygłosiła odczyt dotyczący ostatnio przeprowadzonych 

przez nią badań nad Trybunałem Konstytucyjnym. 

Uczestniczyła także w Zjeździe Socjologii Amerykań-

skiej. 

Dr Renata Śliwa

Pani Doktor Renata Śliwa przebywała na Uniwersytecie 

Buckingham w Wielkiej Brytanii, gdzie w ramach pro-

jektu pt. „Participatoryapproach to economicregula-

tion” uczestniczyła w seminariach, wykonała kwerendę 

i odbyła konsultacje naukowe z Profesorem Martinem 

Ricketts’em.

Dr Iwona Lupa-Wójcik

Pani Doktor Iwona Lupa-Wójcik podczas wakacji prze-

bywała w Barcelonie, gdzie wygłosiła prezentację na 

konferencji IISES International Academic Conference. 

W ramach konferencji wzięła udział w wycieczkach 

integracyjnych w góry Montserrat.
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Studenci nas zaskoczyli!
Wywiad z Panią Katarzyną Urban, zajmującą się komunikacją w Polskiej Fundacji dla Afryki po wieczorze filmowym na UP,       

zorganizowanym przez Fundację oraz IPAiE

Dominika Cieślar 
Ekonomia społeczna I rok SUM

Czym zajmuje się Fundacja? 

P r z e z  s z e ś ć  l a t  n a s z e j  p r a c y  z r e a l i z o w a l i ś m y  p o n a d  15 0 
p r o j e k t ó w  p o m o c o w y c h  w  n a j b i e d n i e j s z e j  c z ę ś c i  A f r y k i  – 
A f r y c e  S u b s a h a r y j s k i e j .  C e l e m  F u n d a c j i  j e s t  o c h r o n a  ż y c i a 
i  z d r o w i a  o r a z  p o l e p s z e n i e  w a r u n k ó w  b y t o w y c h  m i e s z k a ń -
c ó w  A f r y k i .  To  j e s t  c e l  o g ó l n y,  n a t o m i a s t  m y  s k u p i a m y  s i ę 
n a  k i l k u  o b s z a r a c h :  e d u k a c j i ,  z d r o w i u  i  d o s t ę p i e  d o  w o d y

Spraw y edukac ji to budowa, remont y, w yposażanie szkół, przed-
szkoli, warsztatów stolarskich czy krawieckich, internatów oraz 
domów dziecka. Jeśli chodzi o ochronę zdrowia, to budujemy lub 
wspieramy głównie niewielkie przychodnie w miejscach, gdzie do-
stęp do szpitala czy lekarza jest prakt ycznie niemożliw y. Naszym 
najwięk szym projektem jest  Szpital Polski w Antsirabe na Mada-
gaskarze. Budowa tego szpitala kosztowała 1,3 mln złot ych. Tyle, 
co willa na Woli Justowskiej! To pokazuje, że złotówka, zebrana w 
Polsce, a w ydana w Afr yce znaczy o wiele więcej. Dlatego często 
pow tarzam, że naszą pracę uważam za łat wą, bo każda, nawet nie-
wielka k wota zebrana w Polsce tam działa ze zwielokrotnioną siłą. 
Nakarmienie głodującego dziecka to 2,90 zł/dzień. Uratowanie 
dziecka od śmierci wskutek w ycieńczającej biegunki – 1 zł. Trzeci f i-
lar naszych działań to dostęp do wody pitnej, czyli budowa studni. 

J a k  r o z p o c z ę ł a  s i ę  w s p ó ł p r a c a  F u n d a c j i  z  U n i w e r s y t e t e m 
P e d a g o g i c z n y m ?

To  b y ł a  p o d r ó ż  s e n t y m e n t a l n a .  S p o t k a ł y ś m y  s i ę  w  b a r z e  s a -
ł a t k o w y m  z  m o j ą  b y ł ą  p r o m o t o r k ą ,  d r  E w ą  R a d o m s k ą .  O d n o -

w i ł y ś m y  z n a j o m o ś ć  p o  o k o ł o  2 0  l a t a c h !  B y ł o  t r o c h ę  w z r u s z e ń , 
w s p o m n i e ń . . .  W y m i e n i ł y ś m y  s i ę  w i z y t ó w k a m i .  P o d j ę c i e  d e -
c y z j i  o  w s p ó ł p r a c y  n i e  t r w a ł o  d ł u ż e j  n i ż  t r z y  d n i .  D r  E w a  R a -
d o m s k a  j e s t  b a r d z o  z a a n g a ż o w a n y m  s p o ł e c z n i k i e m .  To ,  c o 
r o b i ,  z n a c z n i e  p r z e k r a c z a  j e j  o b o w i ą z k i  s ł u ż b o w e .  N a  b a z i e 
p r z e d m i o t ó w,  k t ó r y c h  u c z y,  s t a r a  s i ę  p o s z e r z a ć  h o r y z o n t y 
m ł o d y c h  l u d z i .  O d b y ł y  s i ę  j u ż  w a r s z t a t y  z e  s t u d e n t a m i ,  w 
k t ó r y c h  u c z y l i ś m y  p r o f e s j o n a l n e g o  p o d e j ś c i a  d o  p o m o c y 
A f r y c e .  P o t e m  b y ł a  p r o j e k c j a  f i l m u  o  Z a m b i i  i  s p o t k a n i e 
z  l e k a r z a m i ,  k t ó r z y  w  t y m  k r a j u  l e c z y l i  p o t r z e b u j ą c y c h . 

J a k i  b y ł  o d d ź w i ę k  s t u d e n t ó w ? 

S t u d e n c i  b a r d z o  p o z y t y w n i e  n a s  z a s k o c z y l i !  J a k  z a s t a -
n a w i a l i ś m y  s i ę  n a d  l i c z b ą  d r o ż d ż ó w e k  w  r a m a c h  s ł o d -
k i e g o  p o c z ę s t u n k u  w  r a m a c h  w i e c z o r u  f i l m o w e g o ,  p o -
s t a n o w i l i ś m y  z a m ó w i ć  7 0 .  A  p r z y s z ł o  z e  15 0  o s ó b ! 

P r z e k l e ń s t w o  o b f i t o ś c i !  A l e  d o b r z e  b y  b y ł o ,  ż e b y  t y l k o  t a k i e 
p r o b l e m y  m i e ć  w  ż y c i u :).  P o  f i l m i e  w y w i ą z a ł a  s i ę  d y s k u s j a . 
P o j a w i ł o  s i ę  e m o c j o n a l n e  z a a n g a ż o w a n i e ,  s t u d e n c i  z  p r z e -
j ę c i e m  p y t a l i  n p . :  „ J a k  s o b i e  r a d z i ć  z  t y m ,  ż e  n i e  w s z y s t-
k i m  s i ę  p o m o ż e ,  ż e  d z i e c i  u m i e r a j ą  l e k a r z o m  n a  r ę k a c h? ”

J a k i e  k o l e j n e  w y d a r z e n i a  P a ń s t w o  p l a n u j ą  z o r g a n i z o w a ć 
w e  w s p ó ł p r a c y  z  I PA i E ? 

J e ż e l i  s t u d e n c i  w y b i o r ą  d o  a n a l i z y  z a l i c z e n i o w e j / s e m e s t r a l -
n e j  p r o b l e m  z  o b s z a r ó w  n a s z e j  d z i a ł a l n o ś c i ,  t o  w t e d y  b ę d z i e 
i n d y w i d u a l n a  p r a c a  n a  l i n i i  s t u d e n t  -  F u n d a c j a .  W  s t y c z n i u , 
p r z e z  d w a  t y g o d n i e ,  w  h o l u  U n i w e r s y t e t u  b ę d z i e  s t a ł a  w y -
s t a w a  “A f r y k a .  N a j d z i e l n i e j s i  p o d  s ł o ń c e m ”.  P r z e z  t ę  w y s t a -
w ę  c h c e m y  p o k a z a ć ,  j a k  A f r y k a ń c z y c y  w a l c z ą  o  p r z e t r w a n i e , 
o  d o s t ę p  d o  p r a c y  i  e d u k a c j i .  P r z e d s t a w i a m y  n a  n i e j  n p .  L e -
o l i d a ,  16 - l e t n i e g o  c h ł o p a k a ,  m i e s z k a j ą c e g o  w  b u s z u  n a  p r o -
w i n c j i  M a d a g a s k a r u .  J e g o  w i o s k a  s p ł o n ę ł a ,  p r z e z  c o  s t r a c i ł 
s z a n s ę  n a  e d u k a c j ę .  Z n a ł  t y l k o  k i e r u n e k ,  w  k t ó r y m  t r z e b a 

Postawiliśmy już ponad 70 
studni w różnych krajach. 

Prowadzimy także programy 
interwencyjne, gdy nasila się 
niedożywienie czy wręcz głód 
w danym rejonie, ale bardziej 
skupiamy się na długofalowym 

działaniu

Z życia instytutu
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Nowi pracownicy 
Instytutu

 
Katarzyna Racibor
Administracja II rok

W tym roku akademickim Instytut Prawa, Administracji i Ekonomii 
powitał wybitnych naukowców, którzy mogą poszczycić się bogatym 
dorobkiem naukowym, jak i pasjonującą działalnością pozanaukową. 
Wśród nowych pracowników są m.in.  radcy prawni, arbitrzy sądowi 
oraz ekonomiści. Z kilkoma z nich udało mi się przeprowadzić wywiady.

dr Ariel Mucha – Adiunkt w Katedrze Prawa Sądowego

Doktor Mucha jest radcą prawnym w jednej z krakowskich kancela-
rii, absolwentem prawa na Uniwersytecie Jagiellońskim, gdzie rów-
nież ukończył studia doktoranckie oraz stawiał pierwsze kroki w ka-
rierze naukowej. W odpowiedzi na pytanie, dlaczego wybrał pracę 
na naszej uczelni, powiedział, że w pierwszej kolejności miała na to 
wpływ dobra opinia o Uniwersytecie, pochodząca od jego pracow-
ników. Po drugie zaś, posiadał dobre doświadczenia związane ze 
współpracą organizacyjną z UP. Kiedy jeszcze pracował na Uniwersy-
tecie Jagiellońskim, wspólnie z IPAiE organizował „Akademię spółek 
kapitałowych” i był pod wrażeniem, zwłaszcza profesjonalnej postawy 
i zaangażowania Kierownictwa Instytutu. Już wtedy IPAiE wydał mu się 
miejscem przyjaznym do pracy, stwarzającym dobre warunki rozwoju. 

dr Kaja Kowalczewska – Adiunkt w Katedrze Prawa Administracyjnego 
i Europejskiego

Oprócz pracy w kancelarii, Pani Doktor aktywnie działa w Fun-
dacji Frank Bold, która zajmuje się prawem ochrony środowiska, 
zrównoważonym rozwoje oraz społeczną odpowiedzialnością biz-
nesu. Pani Doktor chciałaby wesprzeć program praktyk, oferu-
jąc studentom m.in. szansę na postawienie pierwszych kroków 
zawodowych w trzecim sektorze. W IPAiE zajmuje się wsparciem pra-
cowników w procesie składania różnego rodzaju wniosków grantowych. 

O sobie powiedziała, że „naukowo zajmuję się nowymi technologiami i ich 
wojskowym wykorzystaniem, czyli tym, co dzisiaj dzieje się na polach wal-
ki w konfliktach międzynarodowych i nie międzynarodowych, jakie nowe 
bronie są rozwijane, przy czym nie chodzi tu tylko o aspekty techniczne, 
a raczej filozoficzno-moralne, tj. o to, czy chcemy, aby sztuczna inteligen-
cja decydowała o tym, kto ma żyć, a kto umrzeć? Na jakie wzmacnianie 
człowieka się godzimy i czy „żołnierze zombie” to nadal ludzie? Jeżeli 
ktoś jest zainteresowany science-fiction to odnajdzie się w tej tematyce”.

dr Elżbieta Szczygieł – Adiunkt w Katedrze Badań nad Zrównoważo-
nym Rozwojem

Pani Doktor pochodzi z Rzeszowa, gdzie zrobiła magisterium na kie-
runku zarządzanie. Studia doktoranckie ukończyła na Uniwersytecie 
Ekonomicznym w Krakowie. Pracę na UP wybrała z sympatii do Krako-
wa oraz z uwagi na wysoki poziom naukowy naszej Uczelni. Zajmuje się 
ekonomicznymi aspektami problemów społecznych (polityką społeczną, 
zagadnieniami dotyczącymi gospodarstw domowych, szczególnie do-
chodami, oszczędnościami, wydatkami i użytecznością dochodów oraz 

i ś ć ,  b y  n a p o t k a ć  m i s j o n a r z y  i  s z k o ł ę .  S z e d ł  n o n  s t o p  p r z e z 
t r z y  d n i ,  b o  b a ł  s i ę  z a s n ą ć  z e  w z g l ę d u  n a  z w i e r z ę t a .  P r z e b y ł 
o k o ł o  12 0  k m  n a  p i e c h o t ę  -  b e z  u b r a ń  n a  z m i a n ę ,  b e z  j e d z e -
n i a .  H i s t o r i a  d r a m a t y c z n a ,  a l e  p o k a z u j We  w ł a ś n i e  d e t e r-
m i n a c j ę  l u d z i  A f r y k i ,  k t ó r e j  n a m  n i e j e d n o k r o t n i e  b r a k u j e .

J a k  s i ę  P a n i  p r a c u j e  w  F u n d a c j i ? 

P r a c a  d a j e  s a t y s f a k c j ę ,  b o  j e s t  b a r d z o  e f e k t y w n a .  L u d z i e  w 
P o l s c e  b a r d z o  c h ę t n i e  s i ę  d z i e l ą  s w o i m i  p i e n i ę d z m i .  J e d n i 
p r z e k a z u j ą  w i e l k i e  s u m y,  i n n i  -  n i e  m a j ą c  w i e l e  -  d z i e l ą  s i ę 
t y m ,  c o  m a j ą .  J e s t e ś m y  p o m o s t e m  p o m i ę d z y  l u d ź m i ,  k t ó -
r z y  w  A f r y c e  p o t r z e b u j ą  p o m o c y  a  t y m i  w  P o l s c e ,  k t ó r z y 
c h c ą  p o m ó c ,  a l e  w  t y m  z a b i e g a n y m  ś w i e c i e  c z ę s t o  n i e  m a j ą 
o k a z j i ,  ż e b y  p o m y ś l e ć :  c o  m o g ę  z r o b i ć ?  N a s z ą  r o l ą  j e s t  i c h 
p o r u s z y ć ,  d a ć  i m  m o ż l i w o ś ć ,  b y  s i ę  z a t r z y m a ć  i . . .  p o m ó c .  

J a k i e  b y ł y  P a n i  w r a ż e n i a  p o d c z a s  p i e r w s z e g o  w y j a z d u  d o 
A f r y k i ? 

M o ż e  z a c z n ę  o d  t e g o ,  ż e  n i e  d z i w i ę  s i ę  p e w n y m  s t e r e o t y -
p o m  o  t y m  k o n t y n e n c i e .  B y ł a m  w  A f r y c e  j e d y n i e  l a t a  t e m u 
j a k o  t u r y s t k a .  A f r y k a  t u r y s t y c z n a  j e s t  n i e p o r ó w n y w a l -
n i e  r ó ż n a  o d  t e j   “ p r a w d z i w e j ”.  Tu r y s t y c z n e  m i e j s c o w o -
ś c i  w y g l ą d a j ą  p o d o b n i e  j a k  u  n a s .  A l e  w y s t a r c z y  z j e c h a ć 
z  t e g o  s z l a k u  j a k i e ś  1 0 0  k m  i  w i d z i m y  g ł ó d ,  b i e d ę .  D z i e c i 
n i e  m a j ą  j a k  d o  s z k o ł y  d o j e c h a ć ,  w i ę c  d o  n i e j  n i e  c h o d z ą 
i  p r a c u j ą  w  p o l u .  Z  j e d n e j  s t r o n y  k u r o r t y,  r e s t a u r a c j e , 
k a w a  l a t t e  o  p i ę c i u  s m a k a c h  –  a  z  d r u g i e j  c o d z i e n n y  p o -
s i ł e k  z ł o ż o n y  t y l k o  z  r y ż u  z  s o s e m  z  l i ś c i  i  l e p i a n k i . . .  B ę -
d ą c  t y l k o  t u r y s t ą ,  m o ż n a  m i e ć  w y p a c z o n y  o b r a z .  A f r y k a 
j e s t  b a r d z o  k o n t r a s t o w a !  M i m o  ż e  p o m a g a m y  t e j  b i e d n e j 
A f r y c e ,  t o  p a m i ę t a m y,  ż e  s ą  t a m  t e ż  o b s z a r y  s z y b k i e g o 
r o z w o j u .  S t e r e o t y p  A f r y k i  t y p u  b i e d a  i  s a f a r i  u w a ż a m y  z a 
b a r d z o  k r z y w d z ą c y  d l a  t e g o  z r ó ż n i c o w a n e g o  k o n t y n e n t u .

C z y  s ą  P a ń s t w o  o t w a r c i  n a  z a p e w n i e n i e  s t a ż u / p r a k t y k i /
w o l o n t a r i a t u  w  F u n d a c j i ?

C a ł y  c z a s  z a p r a s z a m y  d o  o b s ł u g i  w y d a r z e ń  t y p u  k o n c e r t /
p r o j e k c j a / d y s k u s j a .  C h c i e l i b y ś m y  r ó w n i e ż ,  ż e b y  m ł o d z i 
l u d z i e  p o m o g l i  n a m  p r o m o w a ć  s i ę  w  m e d i a c h  s p o ł e c z n o -
ś c i o w y c h .  M y  n i e  j e s t e ś m y  z  p o k o l e n i a ,  k t ó r e  u r o d z i ł o  s i ę 
z e  s m a r t f o n e m  w  r ę c e .  J a k b y  k t o ś  p r z y s z e d ł  i  n a k r ę c i ł  j a k i ś 
f i l m i k  a l b o  z r o b i ł  f a j n e  s t o r i e s ,  m e m a ,  p l a k a t  i t p .  -  b y l i b y -
ś m y  b a r d z o ,  b a r d z o  w d z i ę c z n i !  P r a c a  z a w s z e  s i ę  z n a j d z i e , 
j a k  t y l k o  p o j a w i  s i ę  c z ł o w i e k ,  k t ó r y  c h c e  s i ę  z a a n g a ż o w a ć .

Ś l e d ź c i e  n a s z  p r o f i l  n a  F a c e b o o k u :  “ P o l s k a  F u n d a c j a 
d l a  A f r y k i ”,  t a m  z n a j d z i e c i e  w i ę c e j  i n f o r m a c j i  o  n a -
s z y c h  d z i a ł a n i a c h .  Z a m i e s z c z a m y  t a m  t e ż  z a p r o s z e n i a 
n a  d a r m o w e  p r o j e k c j e  f i l m o w e  w  k i n i e  “ P a r a d o k s ”.  Z a -
c h ę c a m y  r ó w n i e ż  d o  o d w i e d z e n i a  n a s z e j  s t r o n y  i n t e r-
n e t o w e j :  w w w. p o m o c a f r y c e . o r g .  B ą d ź c i e  n a  b i e ż ą c o !

S e r d e c z n i e  d z i ę k u j ę  P a n i  z a  r o z m o w ę . 

Z życia instytutu



jakością życia i zrównoważonym rozwojem). O swoich zainteresowaniach 
mówi: „temat gospodarstw domowych związany jest w dużej mierze z 
jakością życia, a to się przekłada na zrównoważony rozwój, można po-
wiedzieć, że w zasadzie od pojedynczego gospodarstwa domowego wy-
chodzimy do szerokiego zagadnienia, jakim jest zrównoważony rozwój, 
w tym do ekonomii obiegu zamkniętego, czyli ekonomii cyrkularnej.” 

Pani Doktor do tej pory łączyła pracę naukową z pracą jako ma-
nager i koordynator projektów. Było to związane m.in. z prowa-
dzeniem badań w ramach tych projektów (projekty instytucjonal-
ne i badawcze o szerokim zakresie tematycznym). Jej hobby, poza 
pracą na Uniwersytecie, są „małe lub wielkie formy literackie”.

dr Marcin Kępa – Adiunkt w Katedrze Polityk Publicznych 

Jego zainteresowania naukowe świetnie wpisują się w nasz rozwijający 
się IPAiE, są to: nowa ekonomia instytucjonalna, ekonomiczna analiza 
prawa, publiczne prawo gospodarcze. Pan Doktor dojeżdża do nas z Wro-
cławia. Studiował na Uniwersytecie Wrocławskim, doktorat z ekonomii 
robił na Uniwersytecie Ekonomicznym we Wrocławiu, a doktorat z prawa 
robi właśnie na Uniwersytecie Śląskim w Katowicach. 

Oprócz pracy naukowej prowadzi własną działalność „Lex Economi-
ca”. To firma, która związana jest z obsługą zamówień publicznych i 
projektów europejskich. Poza tym, współpracuje z kancelarią prawną 
oraz działa w zarządzie fundacji „Pro Universitatis” na naszej Uczel-
ni. O swoich pomysłach mówi: „mamy kilka projektów na większe za-
angażowanie Fundacji w życie Uczelni. Fundacja ma szerokie PKD, 
może się więc zajmować m.in. realizacją projektów europejskich, 
przedsięwzięć, promowaniem Uczelni w sektorze prywatnym, czy 
też kojarzeniem sektora prywatnego z naszymi absolwentami.” Pan 
Doktor wśród tylu zajęć związanych z pracą i Uniwersytetem potrafi 
znaleźć czas na hobby, którym jest boks, wind surfing oraz piłka nożna.

dr Piotr Uhma – Adiunkt w Katedrze Prawa Administracyjnego i Euro-
pejskiego

O swojej pracy na Uczelni mówi: „praca na Uniwersytecie Pedagogicz-
nym to poniekąd efekt mojego doktoratu. Niektórzy traktują dok-
torat jako ukoronowanie wyższego wykształcenia, zadając pytanie: 
„Czego mogę się na doktoracie nauczyć?”. Tymczasem dla mnie był 
to początek drogi naukowej, bo właśnie naukowo chciałem, odkąd 
pamiętam, zajmować się prawem międzynarodowym publicznym. 

Doktorat obroniłem w 2013 r. Ostatecznie jednak pracą akademicką zają-
łem się kilka lat później – można powiedzieć, że praktyka wyprzedziła teo-
rię, ponieważ przez ponad siedem lat pracowałem na Bałkanach, w Koso-
wie i w Macedonii Północnej w misjach ONZ i OBWE, a wcześniej przez trzy 
lata kierowałem biurem komunikacji korporacyjnej jednej z dużych spół-
ek państwowych w Warszawie. Przyszedł jednak czas powrotu do Krako-
wa, z czego się bardzo cieszę i z przyjemnością podjąłem pracę w IPAiE UP. 

Obserwując krakowskie środowisko akademickie od kilkunastu lat 
widzę, że Uniwersytet Pedagogiczny bardzo się zmienił. To prze-
cież Uczelnia z bogatą już tradycją. Jesteśmy w gronie 20 najlepiej 
ocenionych uczelni w Polsce pod względem doskonałości. Podo-
ba mi się również podejście studentów, przyjemnie prowadzi się 
zajęcia – to ważne, bo przecież Uniwersytet jest wspólnotą wykładow-
ców i studentów. Mam wrażenie, że tak tu właśnie jest.” Pan doktor 
jest ponadto współzałożycielem Fundacji Instytut Europejski, o któ-
rej wspomina: „to zarówno moja dodatkowa działalność, jak i hobby. 

„Podoba mi się 
również podejście 

studentów, 
przyjemnie prowadzi 

się zajęcia – to 
ważne, bo przecież 

Uniwersytet 
jest wspólnotą 
wykładowców i 

studentów”
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ZOSTAŃ STUDENTEM 
MIESIĄCA!

 
Artur Orzeł 
Prawo III rok

Aktywnie spędzone studia mogą być przepustką do wiel-
kiej kariery w pracy zawodowej. Pomóc w tym może przy-
należność do kół naukowych, udział w konferencjach i 
wyjazdy zagraniczne. Uczelnia ma także w zanadrzu dwa prestiżowe kon-
kursy, które mogą być dla studentów mobilizacją do dalszej aktywności.

Obecnie trwa 7. edycja konkursów „Student miesiąca” i „Stu-
dent roku”. Są one ze sobą ściśle powiązane. O ile w tym pierw-
szym może wziąć udział każdy student Uniwersytetu Pedago-
gicznego, o tyle w drugim, rywalizuje ze sobą elitarne grono 
laureatów poszczególnych, comiesięcznych edycji. Trwają one od 
listopada do czerwca, a ich organizatorem jest Biuro Promocji UP. 

Kto może zostać studentem miesiąca? Są to osoby, które znacząco wy-
różniają się zainteresowaniami oraz związaną z nimi działalnością. Na 
stronie internetowej Uniwersytetu Pedagogicznego możemy przeczy-
tać o osiągnięciach laureatów. Są to przykładowo: udziały i pomoc w 
organizacji konferencji naukowych, osiągnięcia sportowe na szczeblu 
krajowym czy publikacje artykułów w prestiżowych wydawnictwach. 

Zgłoszenie można złożyć do 20. dnia każdego miesiąca. „Na po-
czątku składamy wniosek wraz z załącznikami potwierdzającymi 
osiągnięcia w Biurze Promocji. Co miesiąc komisja dokonuje wy-
boru, a nagrodę odbieramy w rektoracie. Dostajemy też za to dy-
plom i różne gadżety” –instruuje Dariusz, student grudnia 2018.

Nagrodą za zwycięstwo w konkursie „Student miesią-
ca” jest 500 zł oraz możliwość kandydowania na studen-
ta roku, gdzie nagrodą jest kwota trzykrotnie wyższa!

Rozrywka

Skąd nazwa 
„Sprężynka”?

 
Barbara Gruszowska 

Ekonomia społeczna II rok SUM

Wiele osób zastanawia się, skąd w Instytucie Prawa Administracji i Ekono-
mii pojawiła się nazwa pisma „Sprężynka”. Niektórzy uważają, że być może 
jest ona symbolem energii, jaką posiadają redaktorzy. Według słownika 
języka polskiego sprężynka oznacza czynnik sprawczy jakiegoś procesu. 
Jej synonimy to np. impuls czy motywacja. Być może sprężynka rozumia-
na jest w ten sposób – jako czynnik powodujący powstawanie artykułów. 
Można także rozmyślać, czy inspiracją do nadania jej nie była metalowa 
sprężynka z długopisu jednego z redaktorów. Jednak wszelkie analizy 
i rozważania nie są trafne. Odpowiedź jest zdecydowanie łatwiejsza – 
„Sprężynka” była spontanicznym pomysłem, prosto z umysłu studenta.  

Jeśli student ma problem to 
gdzie idzie? 
A. Do psychologa
B. Do Częstochowy
C. Do Doktor Kmak

Na obecny kształt budżetu i pozyskiwanie funduszy UE 
największy wpływ ma:
A. Ursula von der Leyen
B. Dr Dorota Murzyn
C. Charles Michel
D. Wszystkie odpowiedzi są poprawne

aktywność się opłaca
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Rozrywka

Krzyżówka

 
Anna Oleksy 
Prawo IV rok

Co Profesor Juszka 
robi po godzinach?
A. Łapie zbirów
B. Zajmuje się     
sekcją zwłok
C. Pisze książki 
kryminalistyczne

Jaki jest ulubiony 
socjolog Doktor 
Dębskiej? 
A. Max Weber
B. Pierre Bourdieu
C. Zygmunt Bau-
man

Kim był w czasach studenckich 
Profesor Sroka? 
A. Studentem
B. Prymusem
C. Punkiem

Dokąd wyjeżdża Dok-
tor Kmak w ramach 
projektu PROM?
A. Do Norwegii
B. Do Włoch
C. Do Turcji 

1. W jej ramach odbywają się cykliczne se-
minaria naukowe wybitnych prawni-
ków reprezentujących różne dziedziny 
nauk prawnych to … Edukacji Prawnej.  

2. Zwyczajowe stwierdzenie zakończenia stu-
diów wyższych bez uzyskania dyplomu. 

3. Koło studentów Insytutu Prawa, Administra-
cji i Ekonomii Uniwersytetu Pedagogicznego. 

4. Program umożliwiający uczestnictwo w wy-
mianach międzynarodowych. Studenci uczel-
ni wyższych mogą, zarówno studiować za 
granicą, jak i odbyć praktyki w innym kraju. 

5. Jak nazywa się Redaktor Naczelny pisma stu-
dentów IPAiE Uniwersytetu Pedagogicznego? 

6. Klub Studencki Uniwersytetu Pedagogicznego 
im. Komisji Edukacji Narodowej w Krakowie. 

7. Studencka … prawna - dokładnie tam 
otrzymasz bezpłatne porady praw-
ne udzielane przez studentów Insty-
tutu Prawa, Administracji i Ekonomii. 

8. W czerwcu otrzymał tytuł „studenta miesią-

ca” to Adam … (obecnie student V roku prawa). 
9. Akademickie biuro …  - ma na celu przygotowanie 

studentów i absolwentów Uniwersytetu Pedago-
gicznego do skutecznego poszukiwania pracy. 

10. … Akademicki - dwumiesięcz-
nik Uniwersytetu Pedagogicznego. 

11. European … of Economics and Development -  Cza-
sopismo to zostało powołane w ramach współ-
pracy pomiędzy naszym Instytutem a Instytutem 
Ekonomii i Zarządzania Odesskiej Narodowej 
Akademii Łączności im. A. S. Popowa w Odessie. 

12. 16 maja 2019 roku odbyła się jego XIX 
edycja - … Nauki i Sztuki w Krakowie. 

13. Inna niż studia wyższe i studia dokto-
ranckie forma kształcenia, przeznaczona 
dla kandydatów posiadających kwalifi-
kacje co najmniej pierwszego stopnia. 

14. Dyrektorem Instytutu Prawa Admini-
stracjami Ekonomii jest Prof. dr hab. - ... 

15. Jeden z czterech obiektów, wchodzący w skład 
kompleksu nowoczesnych akademików two-

rzących Akademickie Centrum Konferencyj-
no-Noclegowe Uniwersytetu Pedagogicznego 
im. Komisji Edukacji Narodowej w Krakowie. 

16. Książka pt. „Przedsiębiorczość społeczna - in-
nowacje - środowisko”, jest rezultatem badań, 
analiz i przemyśleń … Katedry Ekonomii i Po-
lityki Gospodarczej, Instytutu Prawa Admini-
stracji i Ekonomii oraz naukowców z innych 
ośrodków badawczych w Polsce i za granicą.

17. Człowiek racjonalny, kierujący się zy-
skiem – w oparciu o posiadaną wie-
dzę kalkuluje nakłady i efekty i dąży do 
uzyskiwania optymalnych rezultatów. 

18. Fundacja Uniwersytetu Pedagogicznego im. 
Komisji Edukacji Narodowej w Krakowie, której 
głównymi celami jest wspieranie zrównoważo-
nego rozwoju Uniwersytetu Pedagogicznego 
im. Komisji Edukacji Narodowej w Krakowie 
oraz podejmowanie inicjatyw prospołecznych.

19. Która edycja konkursu „Student Miesią-
ca” i „Student Roku” właśnie wystartowała? 
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